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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda a tots. Començam la sessió d'avui i, en primer
lloc, els demanaria si es produeix qualque substitució.

Passam a la deliberació del primer punt de l'ordre del dia,
relatiu al debat i votació de les proposicions no de llei RGE
núm. 5685/23 i 6153/23.

I.1) Proposició no de llei RGE núm. 5685/23, presentada
pel Grup Parlamentari Popular, per la malaltia de
l’Alzheimer.

Començam el debat de la Proposició no de llei RGE núm.
5685/23, presentada pel Grup Parlamentari Popular, per la
malaltia de l'Alzheimer.

Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari
Popular, té la paraula la Sra. Borrás, per un temps de cinc
minuts.

Gràcies.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ: 

Gràcies, presidenta, bona tarda diputats i diputades. Bé,
avui presentam una proposició no de llei el contingut de la qual
és la malaltia d'Alzheimer. La malaltia d'Alzheimer és una
malaltia neurodegenerativa que afecta un nombre cada vegada
més gran de persones a les Illes Balears i a tot el món, és la
principal causa de demència a Espanya i arreu del món, com he
dit abans. Hi ha a Espanya 800.000 persones afectades, i cada
any es diagnostiquen 40.000 persones. Hem de pensar i hem de
tenir en compte que entre un 30 i un 40% d'aquestes persones
malalts d'Alzheimer no es diagnostiquen. S'estima que en el
2050 hi haurà més de 130 milions de persones que tenguin
aquesta malaltia. 

El Dia Mundial de l'Alzheimer se celebra cada any dia 21
de setembre i aquesta data esdevé una oportunitat única per
sensibilitzar sobre la malaltia i per destacar la importància de
proporcionar el suport assistencial adequat als seus pacients i
a les seves famílies, atès que es tracta d’una neuropatia
degenerativa que amb el pas del temps exigeix un augment
progressiu d’atenció al malalt i als cuidadors.

La classe política d’aquestes illes, en general, i de la
Conselleria de Famílies i Afers Socials i de Salut, en particular,
tenen la responsabilitat de garantir el benestar i la qualitat de
vida de la ciutadania i entendre aquest terme des d'una
perspectiva àmplia, és a dir, dels mateixos malalts, però també
dels seus familiars i de l'entorn personal amb responsabilitat.
Mentre que no disposen dels tractaments curatius que restaurin
la funció cognitiva que ha perdut aquesta gent, hem de
considerar prioritari actuar sobre els factors de risc
modificables, evitables, com ara millorar el control de la
diabetis, la hipertensió, l'obesitat, el tabaquisme, la inactivitat
física i cognitiva i la depressió, entre d'altres, des d’un vessant
tant sanitari com social. 

De la mateixa manera, resulta imprescindible afavorir la
recerca i la innovació sobre aquesta malaltia i altres demències,

així com a assegurar la formació i la informació als malalts, als
cuidadors, als professionals sanitaris i als socials, només
podrem construir unes Illes Balears millors a l'àmbit
assistencial quan siguem capaços d'articular unes polítiques
socials a favor del malalt d'Alzheimer o de qualsevol altra
demència, i també en benefici dels seus familiars o personal
cuidador, com a garants de la cura efectiva i de la dignitat del
pacient.

Per tot això, el Grup Parlamentari Popular vol donar suport
per commemorar el Dia Mundial de l’Alzheimer cada 21 de
setembre.

Instar el Govern de l'Estat a impulsar la recerca biomèdica
social i sanitària sobre l’Alzheimer, des d'un enfocament de
recerca translacional, a partir del establiment d'un marc de
recerca regulat per criteris de qualitat i racionalitat i introduir
escenaris de finançament, tant públics com privats, adequats, en
optimitzar els recursos disponibles des de la col·laboració i la
recerca en xarxa.

També instar el Govern de l'Estat a fer l'avaluació del Pla
integral d'Alzheimer i altres demències i validar-lo al Consell
Interterritorial i publicar els seus resultats per tal de poder
millorar, des d'una perspectiva integral, la cura d’aquests
malalts. 

I també instar la Conselleria de Salut a impulsar l'elaboració
d'un protocol per a l'atenció integral del malalt d'Alzheimer.

Moltes gràcies, esper el seu suport.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. S’ha presentat per part del Grup
Parlamentari Socialista l’esmena RGE núm. 7995/23. Per a la
defensa d’aquesta esmena, té la paraula la diputada Sra.
Fernández, per un temps de cinc minuts. Quan vostè vulgui.

LA SRA. FERNÁNDEZ I PRIETO:

Gràcies, Sra. Presidenta, bona tarda, senyors diputats i
diputades. Per desgràcia, l'Alzheimer, o per sort, és una
malaltia que cada any suma més pacients, més malalts, segons
incrementa el nombre d'anys que vivim, cada vegada tenim una
esperança de vida més elevada i aquesta és una de les causes
que cada vegada hi hagi més malalts d'Alzheimer i d'altres
demències. 

No entraré a repetir les dades acurades que ha donat la Sra.
Borrás sobre la prevalença de la malaltia, per no repetir-me,
així que entraré directament als punts d’acord.

El dia 21 d'octubre és el Dia Mundial de l'Alzheimer, i aquí
ens demanen suport per commemorar-ho. Aquesta data,
commemora la creació de l’Alzheimer’s Disease International
i va ser declarada per l’OMS. A nosaltres sempre ens trobaran
al costat de les reivindicacions dels col·lectius més vulnerables,
de la visibilització que els dies internacionals suposen, perquè
aquests temes no surtin de l’agenda i les seves necessitats, com
dic, d’aquests col·lectius. 

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202305685
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Esperam nosaltres també comptar amb el seu suport, per
commemorar altres dates que afecten altres col·lectius, perquè
durant aquest període ens hem trobat amb declaracions com les
de la consellera Cirer, que comparava commemorar l'Orgull
LGTBI, una altra data, un altre dia internacional, amb celebrar
o festejar el Corpus. 

Al punt 2 hi hem presentat una esmena, perquè, si bé està
clar que estam totalment d'acord que l'Estat ha d'impulsar la
recerca biomèdica, social i sanitària sobre l’Alzheimer, tal i
com fan també molts de grups internacionals, perquè hem de
tenir en compte que ara mateix els investigadors que fan feina
en el nostre país, ho fan, i en tinc coneixement proper,
mitjançant grups multidisciplinars i relacionats entre si entre
diferents països i diferents centres de recerca, crec que, com
que això és una PNL que presentam en aquest Parlament, no
podem deixar de costat i no podem no esmentar la tasca que fa
l'IdISBa en aquest sentit.

Com deia, l'IdISBa té equips d’investigació internacionals
i del nivell de NeuroCog, el de Neurofarmacologia, el de Salut
Pública, el Translational Research in Aging and Longevity
(Trial Group), que són equips de referència i que en la seva
tasca poden millorar, encara que no treballin directament la
malaltia de l'Alzheimer, poden millorar molt la seva vida. Per
això crec que és molt important que s’esmenti en aquesta PNL,
i esper que vostè, que no ho ha comentat encara, ens accepti
l'esmena perquè creiem que millora el text. 

Al punt 3, vostès parlen de fer l'avaluació del Pla integral
d'Alzheimer i altres demències, hi estam totalment d'acord, de
fet, és un pla que acaba ara el 2023, no s’ha fet l'avaluació
encara per part del ministeri perquè el pla no ha acabat i
d’aquests tipus de plans només es poden fer les auditories finals
i presentar les seves dades, que és una part molt important de
la tasca i, de fet, queda reflectit en el mateix pla, a un dels seus
objectius centrals, que quan acabi la duració del pla se’n farà
l'auditoria. 

I el darrer punt, que és: “El Parlament insta la Conselleria
de Salut a impulsar l'elaboració d'un protocol d'atenció integral
de la malaltia d'Alzheimer”, també hi estam totalment d'acord.
Hi ha altres comunitats autònomes, com la Junta d'Andalusia,
que ja ho han fet, pensam que és indispensable, i, si bé és ver
que no ho marca la PNL, sí que ens agradaria tenir un termini
o una concreció de quan es començaria a fer aquest pla i es
podria dur a terme.

Gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Fernández. Per part del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de
cinc minuts.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, presidenta. No esgotaré el temps. Crec que,
senzillament, vull manifestar la conformitat i l'acord amb el
contingut de la PNL, com no pot ser d'una altra manera, creiem
que és de les malalties o una de les malalties que augmenta la

seva incidència i que, a més, els cuidadors hi tenen un pes molt
important i pateixen molt.

Per tant, vull destacar que aquí no he fet cap esmena, però
sí l’he feta a la Comissió de Serveis Socials, m’ha agradat
veure la dualitat de les dues PNL proposades per vosaltres
perquè, efectivament, té les dues cares, aquesta malaltia més
especialment. 

Crec que si acceptau l'esmena del Partit Socialista, jo hi
estaria a favor, perquè..., bé, crec que no sobra cap ment ni cap
euro en la investigació de les malalties, venc a dir que hi
estaríem a favor i votarem a favor de la vostra proposta.

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts. Quan
vostè vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí, Sra. Presidenta, seré molt curta. Donarem suport a la
proposta, crec que és més que correcta, és molt indicada i
també donam suport a l'esmena presentada pel Partit Socialista
que, òbviament, el que fa és millorar-la.

I res, enhorabona perquè és raonable tenir el consens de tots
els grups en propostes d’aquest tipus.

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Procedeix ara la suspensió de la
sessió per un temps de deu minuts, per la qual cosa es demana
al grup proposant si vol una suspensió de la sessió o si podem
continuar. 

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Podem continuar.

LA SRA. PRESIDENTA:

Un cop recomençada la sessió, si així pertoca, intervenció
del grup proposant per fixar la posició i assenyalar si accepta
l'esmena. Té la paraula la Sra. Borrás, per un temps de cinc
minuts. Quan vostè vulgui.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta. Acceptarem l’esmena perquè és ver que
hem de donar un impuls a l’IdISBa, creiem que és ben
necessari donar-li un impuls perquè faci més investigació sobre
les malalties neurodegeneratives i, sobretot, en especial en
Alzheimer.

Jo he mirat un poquet els assaigs clínics que es fan a
Espanya sober Alzheimer i n'hi ha 120, i Balears només ha
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participat a 8, 2 el 2015, es varen aprovar el gener i el febrer
del 2015, 3 el 2016, i 3 el 2017; crec que sí que és  necessari.
I els darrers 20 anys hi ha hagut 23 articles sobre Alzheimer. 

Per tant, sí que creiem que és necessari i el Partit Popular
donarà tot l’impuls que faci falta a aquest institut de recerca,
com no podria ser d'altra manera. Ho farà, com sempre ho ha
fet i també donarà suport a qualsevol dia internacional o
mundial que ens demanin, com sempre hem fet.

He de dir també que l'estratègia de neurodegeneratives ja
s'ha avaluat i del que estam pendents és que ho validi el Consell
Interterritorial i que es pugui fer una nova estratègia i arribin
els fons adequats per poder impulsar des d'aquesta comunitat
i d’altres comunitats autònomes i fer els plans integrals que
hem dit. 

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies. Entenem que accepta l'esmena, queda
incorporada a la proposició. I procedirem a la votació. 

Vots a favor? 

Queda aprovada per unanimitat aquesta proposició no de
llei, relativa a la malaltia de l'Alzheimer. 

I.2) Proposició no de llei RGE núm. 6153/23, presentada
pel Grup Parlamentari Socialista, relativa a construcció
dels nous centres de salut de Llucmajor i Trencadors
(Arenal de Llucmajor).

Continua la sessió i passam al debat de la Proposició no de
llei RGE núm. 6153/23, presentada pel Grup Parlamentari
Socialista, relativa a construcció dels nous centres de salut de
Llucmajor i Trencadors a S'Arenal. Per a la seva defensa, per
part del grup parlamentari té la paraula la Sra. Gómez. Quan
vostè vulgui.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Moltes gràcies, presidenta, bona tarda, diputats i diputades.
Aquesta iniciativa forma part d’una voluntat, pensam, des del
Grup Socialista, de la necessitat de continuar amb el Pla
d'infraestructures, en general, i d'Atenció Primària, en
particular.

Durant el període 2015-2023, s'han analitzat de manera
rigorosa quines són les necessitats d'equipaments sanitaris,
sempre s’ha fet de la mà dels professionals. Fruit d'aquesta
anàlisi s'ha establert una planificació i s’ha dissenyat un pla a
curt i a mig termini per enfortir el sistema sanitari públic. Com
dic, sempre s’ha comptat amb els professionals i la metodologia
que s'ha seguit és: inicialment, fer un concurs d'idees per..., bé,
evidentment, sol·licitar els solars als ajuntaments que, quan
tenen disponibilitat i poden, els han cedit, a continuació, fer un
concurs d'idees pel que fa als projectes arquitectònics i, a partir
de la presentació del projecte arquitectònic, es fa el projecte
definitiu i es poden licitar les obres. 

Actualment -com saben, crec, la majoria de vostès- hi ha
reformes i obres... reformes a pràcticament tots els centres
sanitaris d'Atenció Primària i també hi ha obres grans,
diguéssim, finalitzades, com el nou centre de salut de Calonge
o l'ampliació del centre de salut de Santa Ponça, el de Can
Misses, l'ampliació d’Es Mercadal, etc.

S’està pendent del resultat del concurs d'idees quan es
cedeixin els terrenys, tenc entès que el d'Alaior de Menorca ja
s’ha cedit, i el de Santa Eulària del Riu d'Eivissa, entre d'altres
localitats.

Es varen anunciar al final de la passada legislatura els
guanyadors dels concursos d'idees dels centres de salut de Bons
Aires, Pere Garau, SUAP de La Soledat, Son Ferriol a Palma;
Na Camel·la a Manacor; les unitats bàsiques de Son Ferrer i
Peguera a Calvià; Colònia de Sant Jordi, a Ses Salines, i Es
Viver a Eivissa, entre d'altres.

Actualment es troben en fase de construcció els centres de
salut de Pollença i Artà, així com les unitats bàsiques de
Montuïri, Santa Margalida, Sant Joan i Consell, a Mallorca.

També s’ha identificat la necessitat d'ampliar centres de
salut a Palma, com La Vileta, Son Pisà, Emili Darder, la unitat
bàsica del Port de Pollença, Campos, Binissalem, etc.

Sabem que Atenció Primària és el nivell assistencial on es
resolen el 90% de problemes de salut de la població, la
promoció de la salut, prevenció i detecció de possibles
complicacions, així com l'atenció domiciliària, i la referència
per a tots els ciutadans són els pilars fonamentals i en aquests
anys s’ha incrementat el nivell de resolució de l'Atenció
Primària, com és el cas de les ecografies, per exemple.

És per tots aquests motius que el Grup Parlamentari
Socialista proposa instar el Govern de les Illes Balears a
continuar amb el Pla d'infraestructures previstes per a Atenció
Primària de salut per als propers anys, per a la legislatura 2023-
2027, perquè es puguin completar la construcció dels centres de
salut de Llucmajor i Trencadors, Trencadors és a l'Arenal de
Llucmajor, i que l'any 2027 puguin estar en funcionament.

Com a segon punt, instar el Govern a continuar amb el
desenvolupament permanent d'un pla d'infraestructures
d'Atenció Primària. 

El tercer punt, comptar sempre amb la col·laboració dels
professionals per al disseny de les noves infraestructures
sanitàries.

I el quart punt seria reservar una partida pressupostària a
l'any 2024 per a la redacció dels projectes arquitectònics -hem
de pensar que el muntant és baix, són uns 20.000 euros cada
projecte- dels dos centres de salut necessaris per al municipi de
Llucmajor. 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta. 

(La Sra. Vicepresidenta substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Ara, en torn de fixació de
posicions, té la paraula, per part del Grup Parlamentari VOX,
la Sra. Verdú, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. VERDÚ I TORRES:

Gràcies. Miri, l'acord PP-VOX, en el punt 71, diu que
“executarem un pla d'infraestructures sanitàries que permeti
garantir l'atenció que necessiten i mereixen els ciutadans a cada
una de les Illes.” I ho farem, però no en la mesura que vostès
demanen ara, sinó seguint l’agenda que marqui el partit que
actualment governa i amb el qual tenim un pla d’acord
programàtic.

No només és necessari millorar les infraestructures del
Servei de Salut sinó que és necessari tenir professionals
sanitaris que utilitzin aquestes infraestructures i que donin un
veritable servei al nostres ciutadans. 

Promoure obres i partides pressupostàries dirigides a dos
centres de salut al municipi de Llucmajor, que diuen que durant
els darrers anys la població d’aquest municipi ha experimentat
un creixement significatiu, inclou població local, treballadors
de temporada i visitants, amb una licitació d'obres que vostès
varen promoure ja a l'inici del 2022 i que preveien iniciar
durant aquell mateix any. Ens fa pensar que vostès no varen fer
la feina que realment tocava i ara volen marcar una agenda de
feina que no els correspon a vostès. 

Sense cap dubte es farà un pla d'infraestructures, però un
que respongui a la realitat de la problemàtica dels ciutadans a
Balears, que no consisteix a reservar una partida pressupostària
per redactar projectes arquitectònics de dos centres de salut a
Llucmajor, sinó un pla que garanteixi una Atenció Primària per
a tots els ciutadans, amb l’extensió a totes les nostres illes.

Per tant, el nostre vot serà en contra. 

Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Verdú. Per part del Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca té la paraula la Sra. Carrió, per un temps de
cinc minuts. 

LA SRA. CARRIÓ I PALOU:

Moltes gràcies, vicepresidenta. Dedicaré un segons a dir
només que MÉS per Mallorca està a favor de la PNL
presentada pel PSIB.

Crec que, efectivament, quan es té un pla d'infraestructures
la feina dels governs és executar-ho. I..., em costa fins i tot
pronunciar-ho, Sra. Verdú, perquè crec que les paraules que
acaba de dir ara mateix són una falta de respecte i una manca
de coneixement de quina és la funció del Parlament de les Illes
Balears absoluta, que, a més, no correspon en absolut a
l'activitat que vostès tenien quan eren a l'oposició. Jo crec que...
bé, tampoc no en feren moltes, tot s’ha de dir, és veritat que

VOX no era especialment propositiu, però sí ho feia el Partit
Popular; és a dir, què vol dir, que totes les PNL que instaven el
Govern a desenvolupar polítiques presentades pel Partit
Popular les dues darreres legislatures no li corresponia? Pensa
així el Partit Popular?

La veritat, crec que, i em sap greu, eh, perquè no és del
contingut de la iniciativa, però crec que passam uns límits que
convendria no passar-los, perquè denigra la institució i denigra
a tots i cada un dels parlamentaris que som aquí. A mi
m'agradaria que els meus companys, en global, els meus
companys, es manifestin en aquest sentit, perquè és una
vergonya el que acaba de dir. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Carrió. Per part del Grup Parlamentari Mixt
té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sra. Presidenta. Nosaltres donarem suport a
aquesta proposta. Pensam que s'ha de continuar amb el pla
d'infraestructures que està iniciat, seria inaudit que s'aturés. A
partir d'aquí, sembla més que raonable, i el nou govern que ha
sortit de les urnes òbviament té la legitimitat per ampliar-lo i
això, però, bé, com diu la diputada de MÉS per Mallorca, què
faria l’oposició si no pogués presentar propostes pel fet que ha
governat?

I poca cosa més, és a dir, aquest pla d'infraestructures crec
que es queda curt, Sra. Gómez, jo no vull entrar en el tema de
Ciutadella, perquè és molt complex, però..., que en podem fer
ja un tema específic, però, per descomptat, seguir amb aquest
òbviament s’ha de votar a favor. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Per part del Grup Parlamentari
Popular té la paraula la Sra. Borrás, per un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, vicepresidenta. Començaré i llegiré una
compareixença de la llavors consellera de Salut, del novembre
del 2017: “4,7 milions d'euros per a nous centres de salut, els
puc anomenar: la unitat bàsica de Montuïri, de Sant Joan, de
Calonge, de Cala Rajada, el centre de salut de Bons Aires de
Palma i el centre de salut de Santa Ponça, Artà i Trencadors”.
Això el 2017.

El 2019, novembre del 2019: “Se supervisa el projecte de
Consell, de Son Ferriol, de Trencadors i de Santa Margalida. El
Servei de Salut ha iniciat el concurs d'idees per a projectes
d’aquests nous centres de salut”.

El 2020 vàrem tenir una pandèmia mundial i tot va quedar
aturat.

El 2021, octubre: “El Govern invierte 86,4 millones en la
construcción de nueve centros de salud. Los nuevos edificios
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se ubicarán en ocho municipios de Mallorca: Llucmajor, Artà,
Pollença, Santa Margalida, Consell, Montuïri, Sant Joan i
Palma, en los barrios de Son Ferriol i Bons Aires”. Això
l’octubre del 2021.

Ara ens demanen que completem -completem-, una cosa
que ja està iniciada. Li diré una cosa: el solar fa 10 dies que es
va recepcionar davant notari. Jo entenc que s’encomani ara al
Partit Popular que facin aquests nous centres de salut.
S'encomanen al Partit Popular perquè sap que el Partit Popular
si ho diu, ho farà. El que passa és que jo crec que el que no han
sabut fer vostès és que no ens han de dir com i quan ho hem de
fer nosaltres. Crec que si es va..., o sigui, es va davant notari,
el Sr. Javier Ureña fa deu dies que el va recepcionar, varen
recepcionar els solars, no pot ser, no és de rebut que des de
l'any 2017 nosaltres sentim parlar d'aquests centres de salut, no
estan ni licitats, d’un només hi ha el concurs d’idees fet i de
l’altre ni tan sols això.

Tenim cinc anys de termini per fer-ho i ho farem, però quan
puguem i quan ho decidim nosaltres, no quan vostès ens diguin
que ho hem de decidir.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Borrás. En torn de contradiccions, per part del
Grup Parlamentari Socialista, té la paraula la Sra. Gómez, per
un temps de cinc minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Gràcies, presidenta. Sra. Verdú, jo entenc que el món de la
salut és complex, són 22.000 professionals, una innombrable
quantitat d'edificis i una activitat els 365 dies les 24 hores, però
si es fa un centre de salut nou és precisament per donar resposta
a les necessitats de salut d'aquella població, i habitualment són
els mateixos professionals. El que passa és que ara estan
enllaunats a una llauna de sardines, a un espai molt petit, i el
que es pretén és que tenguin condicions més dignes. Per tant,
normalment un nou centre de salut no requereix de nous
professionals. Això sí, es dissenya de tal forma que tenguin
espais amplis, més espais per a un futur o més espai per créixer
en algunes activitats complementàries, que el dia a dia ens
demostra que és necessari.

Efectivament, Sra. Verdú i Sra. Borrás, l'Ajuntament del PP
no va fer la feina, el PP va governar a l'Ajuntament de
Llucmajor, i el Partit Popular no va fer la seva feina. I el Servei
de Salut tenia cada any prevista la inversió per fer el projecte
arquitectònic d'aquests centres de salut, però si no hi ha solar,
no es pot fer. Ara, miracle!, ja hi ha solar; em sembla perfecte,
per tant, proposam per a l'any que ve fer el projecte
arquitectònic, que és una licitació d'un projecte d'un concurs
d'idees que en tres mesos es resol i que aquest és bo de fer,
perquè en la construcció, doncs, si hi ha disponibilitat
pressupostària tampoc no hi ha d'haver molt de problema,
perquè, com vostè mateixa ha dit, Montuïri, Sant Joan, Santa
Margalida, Consell, estan en obres, Pollença Artà, tots aquests
estan en obres, amb una pandèmia per enmig, però, a mesura
que s'han complert els compromisos, vull dir que facilitar els

compromisos s'han complert. I vostès tenen la sort, que no
vàrem tenir nosaltres, li ho puc assegurar, de tenir un pla, de
tenir solars, de tenir projectes, de tenir centres en construcció,
que estaran encantats d'inaugurar, i jo també que els inaugurin,
i de tenir uns projectes per a nous centres de salut, que són
noves necessitats detectades ja.

Per tant, és que feina n’han de fer poca, només la ciutadania
ens demana, com molt bé deien la Sra. Carrió i la Sra. Gómez,
continuïtat de les polítiques. La ciutadania no ho entén, no
entén que si vostès pensen que s'han de construir centres de
salut, votin que no a aquesta proposició no de llei, no s'entén.
Ara els ho explicaran o els tocarà explicar-los-ho als ciutadans,
que no són pocs, de la zona de Llucmajor, tant de S'Arenal de
Llucmajor, com del mateix municipi de Llucmajor.

És una pena, perquè podríem també sortir d'aquí amb
aquesta unanimitat, que jo pensava que tendríem, perquè, ja
dic, el 90% de la feina ja està feta. Però, bé, sent molt que no
hi donin suport i, ja dic, supòs que les explicacions les hauran
de donar als ciutadans els quals, una vegada més, queden
decebuts per les polítiques de la dreta i de la ultra dreta 

Gràcies, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Acabat el debat, passam a votar la
Proposició no de llei RGE núm. 6153/23.

Vots a favor?

Vots en contra?

Abstencions?

En conseqüència, queda rebutjada per 6 vots a favor, 7 vots
en contra, la Proposició no de llei RGE núm. 6153/23, relativa
a la construcció de nous centres de salut de Llucmajor i
Trencadors.

II. Adopció d’acord respecte de l’escrit RGE núm.
7391/23, presentat per quatre diputats del Grup
Parlamentari Socialista, adscrits a la Comissió de Salut
(article 46.3), pel qual sol·liciten la compareixença, pel
procediment d’urgència, de la Sra. Alicia González i
Guillén, directora general de Salut Mental, per informar
sobre quines seran les línies prioritàries de feina de la nova
Direcció General de Salut Mental i quin plus aportarà a la
ja creada Oficina de Salut Mental del Servei de Salut.

Passam al segon punt de l’ordre del dia, relatiu a l’adopció
d’acord respecte de l’escrit RGE núm. 7391/23, presentat per
quatre diputats del Grup Parlamentari Socialista, adscrits a la
Comissió de Salut, pel qual sol·liciten la compareixença, pel
procediment d’urgència, de la Sra. Alicia González i Guillén,
directora general de Salut Mental, per informar sobre quines
seran les línies prioritàries de feina de la nova Direcció General
de Salut Mental i quin plus aportarà a la ja creada Oficina de
Salut Mental del Servei de Salut.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202307391
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202307391
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Per a la seva defensa, per part del Grup Parlamentari
Socialista, té la paraula la Sra. Gómez, per un temps de cinc
minuts.

LA SRA. GÓMEZ I PICARD:

Moltes gràcies, vicepresidenta. La veritat és que la voluntat
és absolutament constructiva, fins la setmana passada no teníem
idea, no se'ns havia explicat, ni contestat per escrit les
preguntes que havíem fet en relació amb l'estratègia de salut
mental, com s'articularà?

Saben que hi ha un pacte parlamentari per la salut mental i
voldríem poder aprofundir en un tema que és cabdal per a tota
la població adulta, en general, tant en el benestar emocional,
com en la salut mental de tota la ciutadania, i fer un especial
esment dels joves, adolescents i infants que també desitgen
tenir més suport en aquest sentit. 

Per tant, ja dic, la voluntat és constructiva, apareix una nova
direcció general a la Conselleria de Salut i pensam que aquesta
comissió és una oportunitat perquè la directora general pugui
explicar quines són les estratègies que durà a terme, quins són
els objectius, com els avaluaran, quina serà la forma de
coordinar-se, des d’on es dirigirà el Pla de salut mental, com es
coordinarà, si és que ho farà, amb la resta d’òrgans del Govern,
o d'altres administracions de les entitats socials i quins
professionals hi participaran. És a dir, ja dic que el to és
absolutament constructiu i que pogués explicar i així tenir una
major informació de la que tenim actualment.

Moltes gràcies. 

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Per part del Grup Parlamentari MÉS
per Mallorca té la paraula la Sra. Carrió.

LA SRA. CARRIÓ I PALOU: 

Moltes gràcies, presidenta. Bé, vull manifestar que donarem
suport i que consideram adequada la petició de compareixença
de la Sra. Alicia González.

Crec que, efectivament, el Partit Popular endevina en posar
els esforços i el focus de la política de salut en la salut mental,
i, efectivament, així es va veure a la presentació de la direcció
general que fa dos dilluns, crec, si no vaig malament, hi vaig
assistir, i he de dir que, bé, em va semblar un acte molt
enriquidor i de molta projecció de camí fet, és a dir, una anàlisi
del camí marcat, de com, no només a les Illes Balears, sinó
també a nivell de l'Estat, la salut mental cada vegada es troba
en una posició i en un punt de mira més alt, de cada vegada
més es converteix en una prioritat amb més intensitat, més
elevada, i com s'havia fet un recorregut i com aquesta direcció
general nova encara reptes molt importants. 

És veritat que la senyora directora general ens va fer una
explicació de les tres grans àrees d'objectius emmarcades dintre
la seva direcció general, i explicava com s’ajuntaven els equips

de l’Oficina de Salut Mental i el CAD, però, en qualsevol cas,
crec que serà molt interessant poder compartir i escoltar de
primera mà els objectius més concrets els quals, òbviament, en
un acte públic d’una hora i quart, on varen parlar molts
consellers i moltes persones, no ho podia fer. 

Per tant, li donarem suport i esperem que rebi el suport de
tots els grups.

Gràcies presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Molt bé. Pel Grup Parlamentari Popular té la paraula la Sra.
Borrás, ai, perdoni, perdoni, pel Grup Parlamentari Mixt té la
paraula la Sra. Gómez. Perdoni.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

No, no passa res, Sra. Presidenta. Sí, per donar suport a la
petició, jo no record haver estat a aquest acte que comenta la
companya, segurament perquè vaig canviar de comissió i açò
es devia produir abans...

LA SRA. CARRIÓ I PALOU: 

Perdoni, no és un acte que es fes aquí, és una invitació que
vàrem rebre els grups i hi varen anar representats de
diferents..., va ser al Psiquiàtric, no va ser aquí dins.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

... -d’acord, doncs ja està. De totes maneres, m’afegeix
totalment al suport a aquesta petició. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Gómez. Ara sí, pel Grup Parlamentari
Popular, té la paraula la Sra. Borrás.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Gràcies, presidenta. Des del Grup Parlamentari Popular
donarem suport a aquesta sol·licitud de compareixença. És una
direcció general que creem, ja des del programa electoral, ja
s’explicava que per al Partit Popular era prioritària la salut
mental, perquè quan un 12% dels nostres adolescents tenen
mala salut mental i tenen trastorns que es poden considerar
importants o greus, creiem que és molt necessari que se suporti,
que s’ajuntin els tres vessants: el preventiu, l’assistencial i
després formació i investigació. I això és el que es pretén amb
aquesta direcció general.

Per tant, creiem que el fet que vengui aquí la directora
general i ens pugui explicar de primera mà a tots els grups
creiem que és necessari i que ens pot aportar molt, i és
totalment conscient d’aquest pacte que hi ha per la salut mental,
que férem a l’anterior legislatura, i el respectarà, com no podia
ser d’una altra manera.

Per tant, el Grup Parlamentari Popular li donarà suport.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Moltes gràcies, Sra. Borrás. Idò, acabat el debat passam a
votar l’escrit RGE núm. 7391/23.

Vots a favor? Unanimitat.

En conseqüència, s’acorda de recaptar la compareixença de
la Sra. Alicia González i Guillén, directora general de Salut
Mental, per informar sobre quines seran les línies prioritàries
de feina de la nova Direcció General de Salut Mental i quin
plus aportarà a la ja creada Oficina de Salut Mental del Servei
de Salut.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
Gràcies a tots.
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